
Plastic recyclen?
Soms is
verbranden de
betere oplossing
Nederland is gefixeerd op het scheiden van plastic
voor recycling, vindt Raymond Gradus. Maar dat is
duur en niet per se het beste voor het milieu.

H
et recyclen van plastic
afval is een succes. Als
Nederlanders slagen we
erin steeds grotere hoe-
veelheden plastic afval

te scheiden. Alleen raken we het aan
de straatstenen niet kwijt. Vorig jaar
bleek opnieuw dat grote hoeveelhe-
den westers gerecycled plastic wor-
den geëxporteerd naar Azië. Neder-
land is één van de grootste expor-
teurs ter wereld. Toen China en Ma-
leisië ons plastic terugstuurden en er
steeds plastic in het milieu, bijvoor-
beeld in Indonesië, terechtkwam,
werd deze lucratieve handel in plas-
tic beperkt. Plastic bleef in Europa en
er werd getracht om hier nuttige pro-
ducten als bloempotten of bermpaal-
tjes van te maken.

Inmiddels is als gevolg van de co-
ronacrisis de olieprijs gekelderd en
daarmee ook de opbrengst van plas-
tic granulaat. Volgens de vereniging
van kunststofrecycling wordt op dit
moment nog maar de helft verkocht
en liggen er grote balen granulaat op-
geslagen. De oproep is ook nu weer
hetzelfde. De overheid moet ingrij-
pen door verplicht het gebruik van
tweedehands plastic voor te schrij-
ven of het verstrekken van een rente-
loze lening, zo was te lezen in N RC
(Recyclers raken plastic niet kwijt,
9/6). In een tijd dat ook HEMA onder-
steund lijkt te worden is dit toch niet
te veel gevraagd.

Niemand vraagt zich af welk maat-
schappelijk belang hiermee gediend
is. Het verbranden van plastic lijkt
haast een doodzonde. Toch moeten
hierbij vraagtekens worden ge-
p l a at s t .

De inzet om steeds meer plastic te
recyclen leidt tot plastic afval van
slechtere kwaliteit. Daarbij moeten
we ons realiseren dat het meeste
plastic – PET-flessen uitgezonderd –
niet eenvoudig te recyclen is. Denk
daarbij aan plastic folies. Deze zijn
vaak vervuild en moeilijk herbruik-
baar. Daarom wordt dit soort plastic
afval soms in grote schepen de hele
wereld rondgevaren of op een groot
industrieterrein opgeslagen totdat de
olieprijs weer aantrekt. Maar dit laat-
ste is wishful thinking.

Veel beter, ook voor het milieu, is
het verbranden van deze laagwaardi-
ge soorten plastic in efficiënte ver-
brandingsovens in Nederland of de
Scandinavische landen. Het lijkt pa-
radoxaal, maar dat is het niet. Het
verbranden van plastic leidt nauwe-
lijks tot meer CO2-uitstoot dan het
recyclen, beschreef het CPB eerder in
het rapport De circulaire economie,
namelijk 0,1 tot 0,15 procent van de
totale CO2- u it s to o t .

Andere zaken zoals luchtvaart en
vlees eten zijn veel vervuilender. Om
het even in perspectief te plaatsen:
een gemiddeld Nederlands gezin
moet zestig jaar lang plastic scheiden

om de CO2-uitstoot van een enkele
vliegreis in de economyclass van hier
naar Los Angeles goed te maken.

Plastic recyclen is ook relatief
duur. Gemeenten krijgen een ver-
goeding van de verpakkende indu-
strie om een infrastructuur op te zet-
ten voor plasticinzameling bij bewo-
ners. Kostbare afvalstraten verrijzen
en twee derde van de gemeenten
gaat ten minste eens per maand
langs de deuren om plastic afval op
te halen.

Ook de recyclingsindustrie krijgt
een aanzienlijke vergoeding. Bere-
kend kan worden dat de kosteneffec-
tiviteit van kunststofrecycling ex -
treem laag is. Een ton CO2 u it s p a re n
door kunststof te recyclen kost 178
euro. Fors meer dan alternatieven
om CO2 te besparen zoals windener-
gie (30 euro) of het afvangen van CO2
in de oude aardgasvelden in de
Noordzee (80 euro). Met andere
woorden: als we hetzelfde geld aan
bijvoorbeeld windenergie zouden
besteden, dan kunnen we zes keer
meer CO2 besparen. Bij de huidige

olieprijs is het de verwachting dat dit
nog gunstiger is.

O ok is nascheiding van plastic
afval het overwegen waard.
Machines halen met infra-

roodtechnieken plastic uit het restaf-
val. Dit kost minder dan een dure in-
frastructuur bij gemeenten. Dit heeft
twee oorzaken. Doordat machines de
‘go e d e’ soorten plastic eruit halen,
gaat de kwaliteit van het te recyclen
plastic omhoog. En juist van deze
soorten plastic is de opbrengst nave-
nant hoger. Bovendien hoeven niet
eerst de ‘s l e c hte’ soorten plastic ge-
scheiden te worden om vervolgen
apart vervoerd en toch verbrand te
worden. In plaats van de hand op te
houden bij de overheid zou de recy-
clingsindustrie er goed aan doen om
nascheidingstechnieken te verbete-
ren. Nascheiding per plasticsoort
PET, PE, PP leidt amper nog tot
vreemde kunststoffen, waardoor zo-
wel de opbrengst omhoog gaat en het
hergebruik verbetert. Dit is een veel
betere oplossing dan weer een sector
o n d e r s te u n e n .
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Niet de hand ophouden bij
de overheid, maar het
nascheiden verbeteren


